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Min bästa glidtal, t ex 40 i glidtal ger 1.4 grader





Cot L/D = fart/sjunkhastighet



Glidtalet kan t ex skrivas som 

Lyftkraft/motstånd L/D

fart/sjunkhastighet V/Ws

flugen distans/höjdförlust



Flyg inte för sakta!



Dick Johnson 1950



Dick Johnson 1994







”Sollfahrtflygning”

?



Wolgang Späte

Paul MacCready

Heinz Huth







Stiget känt

Fart ?

Problemet
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MacCready‐kurva

Ka 6E



Polarkurvan antas vara ett andragradspolynom 
Ws = aV2+bV+c

”bästa glidtal” = tangenten = derivatan, alltså 
deriverar vi ovanstående uttryck och 
multiplicerar med V =>

bVaVV
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s
dW

MC
W  22

Matematiskt

WMC
Wst=stig + sjunk

Ws

WMC = Wst + Ws



 Att sätta ringen på 1 och flyga i 1 m/s 
sjunk ger samma fart som

 Att sätta ringen på 2 och flyga i lugn 
luft

 Som att sätta den på 0 och flyga i 2 
m/s sjunk



Wst m/s VMC km/h

0 112
1 151
2 181
3 208

För ASW 28‐18E med en vingbelastning på 48 
kg/kvm är a, b och c (om vi räknar i km/h)

a = ‐0.000354
b = 0.0592944
c = ‐4.475032
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där Wst är MC‐värdet – ringinställningen

VMC

Wst

Remde polar ASW28.xls



Sollfahrtteorins antagande

 Flygplanets polar är känd
 Flyghöjden (eller distansen till nästa blåsa) har 
ingen betydelse

 Stiget i nästa blåsa är känt
 Vinden har ingen inverkan
 ……   är det så???????



Bugs!

Enl Dick Johnson



Flyghöjden?
 Flyger man lika fort på 500 m som på 
2000 m?

 Sannolikheten att nå en blåsa ökar med 
höjden

 Alltså läge att tillämpa sannolikhetsteori!



Termiken…



Det är stiget som ger farten!



Det är hur mycket stig vi kan få ut ur 
blåsorna som bestämmer vår 
medelfart, inte hur fort vi flyger 

mellan blåsorna. 



Delfinflygning

Kauer & 
Junginger
(från Aerokurier 1973)



Skruva aldrig ner ringen, eller om man 
så vill, dra aldrig ner farten mellan 

stigen, för att möjliggöra ren 
delfinflygning



”The arm-chair-pilot”  Anthony Edwards 1963

René Comte



OSTIV





Stå på när du är på höjd, håll igen 
när du kommer lågt



Just a little faster, please
John Cochrane

There comes a time that you want to fly a little bit faster. Maybe you’ve been 
to a contest or two and you’ve seen what amazing speeds the top pilots 
achieve – and often in surprisingly bad conditions. Maybe you want to go 
for a badge, or just cover a little more territory in your cross‐country 
flying. We are glued to this sport by obsessive self‐improvement, and a 

little more speed soon becomes the focus of that obsession. 



 Sväng inte i svaga blåsor. Flyg genom 
dem; lämna svaga blåsor för att hitta bättre; 
kan du inte centrera, fortsätt framåt.

 Landa inte ute! Balansera ditt val av blåsor 
med risken för att landa ute.

 Flyg inte upp i molnbasen. Lämna 
utrymme i höjdled för att kunna kurva i 
femmetaren om den dyker upp.

Tips från Cochrane



Vad ska man då sätta ”ringen” på?

 Det första man ska tänka är att inställt 
MacCreadyvärde inte är ett inställt termikvärde utan 
en ”farthållare”.

 Aldrig under 1 m (då riskerar man att flyga långsammare än fart för bästa 
glidtal)

 Skåneväder 1 
 Bra väder 2
 Högre än så lönar sig inte för då är man uppe i VNE



Och i praktiken blir det….
(i min ASW 28:a)

 ”Vanligt väder”: 150 – 160 km/h
 ”Bautaväder”: 180 – 190 km/h

Wst m/s VMC km/h

1 151
2 181
3 208



Tips

 Inställt MC‐värde är inte ett termikvärde utan 
en ”farthållare” 

 Det är hur mycket stig vi kan få ut ur blåsorna 
som bestämmer vår medelfart, inte hur fort vi 
flyger mellan blåsorna 

 Skruva aldrig ner ringen, eller om man så vill, 
dra aldrig ner farten, för att möjliggöra ren 
delfinflygning – den kombinerade stilen



Flyg fort i sjunk, sakta i stig

Stå på när du är på höjd, håll 
igen när du kommer lågt

Get high, stay high



Frågor?


